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EDITORIAL
Encara que no hagin passat els tres mesos reglam entará, tornem a èsser am b vosaltres. Era 

una qüestió lògica que sortís la revista per la nostra Festa M a jo r. La propera cita, però, intentarem 
que sigui d 'aqu í a tres mesos, coinciaint, a més, am b el nostre seaon aniversari.

Anem  a repassar el contingut d'aquest nùmero 8 de “ El Soroll de les Fonts" i comentar-ne 
algunes novetats.

Com és lògic, no podíem de ixar de fer un modest homenatge a un home que eñs va deixar 
per a sempre, no fa gaires dies. Parlo del nostre amie i co l.laborador G abrie l Granados. Des 
d'aquestes linies vull donar, en nom de tota la Redacció, el nostre condol a la seva fam ilia , la qual 
sempre ha estat a punt per ajudar-nos en la nostra tasca de fomentar la cultura, de la qual ells 
formen pari, indiscutiblement.

També destacarem la gran col.la b o ra d o  de la nostra Escola Castanyer. Des de la portada fins 
a un reportatge sobre la intensa vida cultural, que ha donai com a resultat un im portant premi, 
a més de la satisfaccio per la feina feta. Des d 'aqu í la més sincera enhorabona, i que continui'aixi!

Temes com les O lim piades no hi podien fa ltar, des de diferents punts de vista. O  com preparar 
una petita farm aciola per a l'estiu. La nova program ació de Ràdio Sant Joan i un reportatge sobre 
aquests quasi tres anys de v ida, a ix i com la idea de prem iar la gent que traballa  en aquest mitjà 
voluntàriament, am b els premis M icròfon i A u ricu la r d 'O r.

Continúan! en la lin ia  de renovació i recerca d 'un model de revista modern i amè, hem canviat 
el tipus de lletra i la retolació, a ix i com la supressió de certs titols genèrics pe r donar una m ajor 
flexibi litat a la in form ado. Les seccions podran sortir o  no segons les necessitats i les circumstàncies, 
com el cas de "L'Ajuntam ent in form a", que passa al form at d 'una  entità! més del poblé, a més que 
ells mateixos trauran de form a esporádica un buHIetí municipal. Tot i a ixí, continuaran 
co l.laborant am b les seves informacions d'interès per a tots els santjoanencs.

Per ùltim, no podem ob lida r que tornem a estar de festa. Aquesta vegada és la Grossa, o  sigui 
que esperem que us ho passeu d 'a llò  més bé. A  més, servirà de preàmbul a l'estiu, sempre tan 
esperat, del qual també desitgem que gaudiu plenament.

Fins a la propera!
J. Caries Gómez Cacho

Director

A  CAU D’ORELLA
N o  som entesos en el tema filo logie, però nosaltres gaudim  d 'una llengua que a part de teñir 

una sonoritat agradable per a aquells qui no l'entenen, és molt rica en vocabulari. Potser sigui 
aquest el motiu que fa queens hi recolzem per explicar de la manera que més convé a llò  que volem.

El da rre r any han aparegut una sèrie d 'articles a la premsa comarcal i locai. El tema: el de 
sempre! N o  cal fer-ne més esment. Però sí que seria bo fer una reflexió en aquest m itjà que és del 
poblé:

Potser hi ha gent que a horas d 'a ra  no entén ga ire  bé el sentit de la parau la  "dem ocracia", 
i encara no accepta els resultáis electorals del passat maig del 1991. Potser h i ha gent que encara 
té la m entalitat que les coses es canvien des de la premsa comarcal fent una "po lítica" (permeteu- 
nos-ho posar entre cometes) emònia i equivocada, i potser encara hi ha gent que pensa que els 
draps bruts es renten fora de casa.

M ireu, es fa difíc il de creure que les coses poden canviar quan encara h¡ ha gent que no ha 
entés que la comunicació afecta i beneficia les dues bandes. N o volem entrar en política, però sí 
que volem reivindicar una cosa molt c lara , i que TOTS estimem: el nostre poblé.
Q u ina  és la imatge que es dona des de Sant Joan les Fonts a la comarca de La G arro txa si només 
expliquem que la Comissió deG overn ha fe ta ixò  i a llò , i que potser s'hauria d 'haver fetd 'aquesta 
o d 'a ltra  manera?; i ¡o em pregunto: on és la gent que ho critica quan se la  necessita?

Sant Joan, Sant Joan, 
ets tu qui plores 
i ho fas com un infant 
per tot a llò  que enyores.

Si tothom estima el poblé i tothom voi el seu bé, a qué raspón posar el fra de mà a  totes les 
iniciatives ¡a siguin de l'A juntament, del C lub, de la Ràdio, del Casal d'Estiu, de... de Sant Joan 
les Fonts?
El problem a és molt ciar: hi ha massa orgu ll!, un orgull que no porta a res en absolut. N o  és un 
orgull sá, no és un motiu de sentir-se pie quan expliquem que som santjoanencs; és un orgull 
mesquí, egoista i sense cap fonament.

Joves santjoanencs: ATUREU-HO, SISPLAU!
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SOROLLS D’UN TRIMESTRE
Una vegada més, des d'aquest apartat tenim la intenciô de 

reflectir en quatre ratlles allô més important que ha anat succeint 
al nostre municipi al llarg dels darrers très mesos. Ben informât;, 
benvinguts!

* L'abril és encapçalat per una noticia que ens ve des de 
l'A juntam ent santjoanenc. Aquest demana un crédit de vint 
m ilions de pessetes corn a ultima part de l'aval de cinquanta 
milions previstos en el pressupost de 1992. Aquest crédit es 
demana per fer front a despeses defuncionament intera, personal, 
serveis, manteniment, etc..., a ix i corn tombé per fer front a les 
despeses generades pel deute municipal. Actualment, segons 
informa l'eau ipdegovern ,s 'han  liquidât un total de cent cinquanta 
factures incloses en el program a del Pia d'Endeutament.

* L'Ajuntament santjoanenc dona suport al projecte de variant de 
Castellfollit dissenyat per Pere Macias i Jordi Sanmillan. Aquest 
projecte preveu la construcciô d 'una variant que connectaria el 
pia de les Funoses, travessant el riu Turonell i entrant en el tûnel que 
resseguiria la part posterior del cingle, am b sortida al castell i am b 
un enllaç fins a la cruïlla de M ontagut prop de la urbanitzaciô de 
La Cometa. L'Ajuntament santjoanenc ha donat suport a aquesta 
proposta donat que és la que menys impacte i menys perjudicis 
provoca al municipi de Castellfollit de la Roca.

* El dissabte d ia 11 d 'a b ril, l'Escola M unicipal de Belles Arts ens 
obsequiava de nou am b una de les seves propostes. En aquesta 
ocasió, am b una exposició de pintures del col.lectiu de La Pedrera. 
Aquesta és, una vegada més, una bona mostra de l'excel.lent lin ia 
que segueix aquesta entitatsantjoanenca.L'exposició, corn gairebé 
totes, va romandre oberta durant quinze dies.
I parlant de l'Escola M unic ipal de Belles Arts de Sant Joan, cal d ir  
que el passât d ia  2 de m aig va celebrar el seu catorzè aniversari 
al llarg dels actes de la festa del Roser. Entre els actes d'aquesta 
commemoració hi havia el lliurament de la quinzena edició del 
concurs de pintura ràp ida  que, m algratque se célébrés en un d ia 
plujós, va tenir molt d 'èx it de participació.

* Els dies 2 i 3 de maig se celebra amb m o ltd 'èx it la festa del Roser 
de Sant Joan les Fonts. Aquesta era la primera vegada que la nova 
Comissió de Festes havia de demostrar el treball dut a terme des 
d'uns mesos enrera. Cal d ir, i felicitar-los per a ixà, que en la festa 
no hi va fa ltar de res, i que a part d 'a ixô  es va veure amb bons ulls 
el fet de no vendre abonaments i que la festa prengués un caire 
totalment popular.

* Diverses entitats del poblé van organ itzar una pedalada 
reivindicativa i oberta a tothom pels voltants de Sant Joan. 
Aquesta iniciativa pretenia dos punts, principalment: el prim er, 
passejar-se una estona relaxadament i am b bon humor pels 
entorns naturals de Sant Joan les Fonts; el segon, dem anar 
explicacions de diversos "punts foscos" quant a senyalització, 
asfaltat, etc., que tenen el municipi i rodalies. A l llarg de la m atinal 
esportiva es va o fe rira ls  participants un esmorzar i una explicació 
per part de l'A lca lde dels punts abans esmentats.

* A  mitjans del mes de maig es presenta altra vegada una nova 
mostra de la feina que es fa des de l'Escola de Belles Arts de Sant 
Joan les Fonts. En aquesta ocasió no es tracta de pintura, sino que 
la mostra recull una branca molt concreta de l'Escola: l'A u la  de 
Fotografia. A ixí dones, s'exposen una sèrie de treballs i també una 
sèrie de máquines de fo togra fia r antigües cedides pel bisbalenc 
M iquel Tor.

* A  finals del mes de maig el C o lle g i Castanyer va èsser 
guardonat am b la catorzena edició del Premi Baldiri Reixach, 
conced itperla  Fundació Jaume I. Aquest premi es va instituir am b 
la voluntat de va lo ra r el Hoc que ocupen la llengua i la cultura 
catalanes en el projecte educatiu de les escoles. El C o lle g i 
Castanyer va èsser prem iat pel projecte de catalanització del 
centre que va començar el curs 1984 - 85.

* L'Escola M unicipal de Belles Arts de Sant Joan les Fonts va 
inaugurar la mostra de fotografia en la darre ra festa de Sant Feliu 
de Pallerols. L'acte va tenir lloc a la sala d'actes de l'A juntam ent 
d'aquesta vila , i comptà am b la presència dels alcaldes de Sant 
Feliu i Sant Joan, i del director del centre, Francese Gómez.

* Com tothom ha pogut veure, es duen a terme les obres de 
construcciô d 'una nova plaça a Sant Joan, en concret a la 
urbanitzaciô Cisteller. La plaça tindrà uns 2 .0 0 0  m2 de superficie 
i un pressupost d'uns dos milions de pessetes. Aquesta plaça será 
el marc de totes les actuacions de la Festa M a jo r d'aquest any ¡dels 
diversos actes i activitats estiuenques de Juvinyà - 92. Els 
santjoanencs podran gaud ir de totes les activitats de l'estiu sota 
una carpa que s 'ins ta lla rà  al seu bell mig.

* Ha sortit el n.2 3 de la revista "Parlem-ne". Aquesta revista ve 
rubricada per CDC de Sant Joan les Fonts. S'hi poden trabar des 
d 'articles de cuina, de salut, de diverses entitats, fins a articles 
referents a la gestió que es duu a terme des de l'oposiciô, 
informacions del Conseil Comarcal de la G arro txa i un article 
signât pel president de l'Excma. D iputado de G irona, Josep 
Arnau.

* Se celebren, corn cada any per aqüestes dates, les festes de Sant 
Joan les Fonts. A  destacar que enguany la comissió de festes 
recupera la frad ic io  de fer la foguera de Sant Joan ais terrenys on
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s'havia fet antigam ent, que la festa torna a èsser popular i, per 
tant, els actes gratuits, i la ub icado deis actes festivols a la nova 
plaça de CisteTler on s'ha ins ta llâ t una carpa. Aquesta será la 
protagonista per a tot l'estiu, ¡a que a part deis actes de la Festa 
M a jo r també aco llirà  els de Juvinyà 92 i servirà de bar en les 
calorases nits d'estiu.
A  nosaltres no ens queda més que desitjar-vos que passeu unes 
bones festes de Sant Joan, que gaudiu de la nit del soìstici d'estiu, 
i que la Flama del C anigó ens porti bons auguris.

C m a L  À d U  

ÉS JUST? (I)
Casais d'Avis Municipals i Casais d'ICAS, germans pobres i 

germons ries? Els favoritismes i les marginacions també es donen 
en el món de la tercera edat. Per qué aqüestes diferencies si tots 
compleixen una mateixa fundó? Es just?

N o cal acusar ningú, però si que hi ha fets que am b tot el seu 
saber, els seus estudis, també en posar liéis o normatives no les 
fan, en el meu crite ri, justes. Ja començo per d ir que no cal donar 
la culpa a ningú, però si que puc d ir que "entre todos la mataron 
y  ella sola se m urió".

Si he encapçalat la meva col.labo rado  a ix i, ha estât pel meu 
còrrèo, en l'ac tua lita t, de president del Casal d 'A v is  del nostre 
poblé. Aclareixo:

Trobeu justes les diferències entre casais d'avis municipals i els 
d'ICAS? Jo no. I si estic equivocai, vo ldria  que aigu més entés em 
donés una e xp licad o . Moites vegades he exam inât el tema i 
sempre em pregunto: Per qué un casai d'ICAS té un pressupost 
directe de la G enera lita t i els municipals no?

¿Per què els casais municipals han d 'om p lir un plec de paper 
de tot el que pensen fer, de totes les activitats program ades, i 
després d'un lla rg  période de temps, si hi ha sort, et donen un 10% 
de totes les despeses presentades?

Aquesta ha estât una pregunta que he fet altres vegades a 
persones de d in tre  el "ra m " i, és ciar, clarament ningú no m 'ha tret 
de dubtes. I jo  penso: deu ser... perqué nasqueren primerament 
els casais d 'IC AS i a la nostra terra els hereus encara tenen 
privilegis sobre els altres germans?

Vist és que, quan treballàvem, tant eren les nostres quotes, en 
les cotitzacions, corn les deis ciutadans de llocs de més de dotze 
mil habitants, i sols aquests podien tenir fins ara els casais d'ICAS.

Am b tot, repeteixo: no culpo ningú, però sí que cree i die: Es 
mal fet. I corn més voltes dono a l'assumpte menys c ia r em queda. 
Repassem fredament i tranqu il.lamentel tema: Tots els pressupostos 
de la Generalitat, d 'on  surten? Si no ho fine mal entés, deis 
impostos que, directament o  indirectement, paguem  entre tots. 
D 'a ixô  viu un casai d'ICAS.

De qué viu un casai municipal? Viu de la subvenció que tot 
Consistori pot donar i de les quotes que paguem, en els pobles 
petits, els pensionistes. Résultat: si els meus comptes no son 
equivocats, paguem  corn a minim dues vegades per un sol servei.

Segurament que en tota aquesta parra fada quelcom  hi ha 
d'equivocat, però tot, tot, no. I sobre a llò que qui calla a torga , com 
tenim per costum de d ir, jo  hi a fegiria: el qui calla no d iu res. I si 
no diem res és que tot va bé, i a ixò  si que no!

* Acabarem  el resum del trimestre amb un recordatori al nostre 
bon amie Gabrie l Granados i Llimona, que mori a rei d 'una 
malaltia el diumenge d ia  31 de maig, als 6 0  anys d'edat. En 
G abrie l era una persona afic ionada al món de la mùsica, ja per 
herència. Havia estudiat mùsica al Liceu i havia interprétât obres 
del seu avui, Enríe Granados, mundialment conegut. A  part, 
també havia actuat com a pianista en l'O rquestra M arim ba, i ofert 
diversos concerts tant a nivell del poblé com de fora.
Fins el trimestre que ve, que passeu un bon estiu.

Pep Pérez i M .9 Clara Sánchez

Segurament que en llegir aqüestes reflexions algú podría 
pensar que em guia l'enveja.

No, tot el contrari. Si en aquests moments l'Adm inistració 
destina X pessetes ais casais d'ICAS, el meu gust sería que n'hi 
destinés X X X ,  però que per als germans pobres de la fam ilia (els 
municipals) procurés posar tota una X, no sols un 10% com ara, 
si hi ha sort.

També a nosaltres ens agradaría  poder renovar el m obilia ri, 
sobretot les cadires, les que tenim; pobretes, ¡a comencen a 
dem anar la ¡ubilació, ¡a porten molts anys de cotització i la 
mereixen sobradament.

Igualment podría ser que aqüestes normes per reg ir el 
funcionament deis casais, tant d 'un régim com de m itre , fossin 
correctissimes, però no justes.

En el meu petit entendre, quan les feren, segurament que eren 
erfectes, però d 'a ixô  ja han passât molts anys i allò on sols hi 
avia tres pensionistes ara n'hi ha com a m inim trenta. Am b a ixò 

voldria  d ir  i demostrar que aqüestes normes són antiquades, fora 
de temps, igual com les carreteres fetes els mateixos anys són 
poques i estretes, i cal fer-ne més i més amples, perqué si no, no 
podriem circular. Als casais d 'avis els passa el mateix: ICAS en té 
pocs i, com les carreteres, estrets.

En el temps de l'"ex ig im " jo sols voldria equ ilib ra r la balança, 
encara que el platet dels casais municipals quedés una mica 
enla irat per menys pes. Com deia anteriorment: Una per als petits, 
tres per als grans, però no com ara, sols un 10%.

I m irant tranquil.lam ent els fets, amb filosofia , podría d irfrases 
fetes corn aquelles que: per demanar mai ningú no s'ha empobrit; 
qui sembra, culi; si en demanes tres i en reps un, quelcom has 
guanyat... Q uè més podem dir? Ah, sí!, que Déu vulgui que les 
meves petites reflexions caiguin en terreny adobat, floreixin i 
donin el seu fru it, però que per ser en un Hoc ja sembrat no 
"canyin" les plantes més antigües i perdessin el bon fru it ja 
recollidor.

Verita t que no és pas dem anar massa? Nosaltres, els petits, 
pensem que dintre els pressupostos de l'Estat hi juguen tants 
milions, que serveixen per a tantes coses, que un petit pessiguet 
d 'aqu i, un altre d 'a llà ... poc que hi coneixerien res i podrien fer 
tan reliços els pensionistes dels casais municipals, que sens dubte 
totsdonariem  el nostre vot a aquell qui fes realita t el nostre sömni. 
Verita t que si?

Joan Gutsens i Prah
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L e t t a l e

LA LLET
Com a aliment bàsic en la dieta humana, ha passât d'ésser 

un producte natural a un de més dintre de l'alimentació actual, 
inclús deixant enrera els seus oriaens, amb els conséquents 
additius i rebaixes. La proliferació de diferents tipus de liet ens 
fa dubtar a l'hora de triar-ne una o altra. Per aixà, conèixer una 
mica més d'aquest important aliment ens pot ésser de molta 
utilitat.

La Net és un deis aliments més habituais i antics en la dieta de 
l'home en totes les seves edats, i és totalment imprescindible els 
primers anys de la seva vida. Entenem per llet un liauid segregat 
per les glàndules mamàries de les femelles mamíferos; és una 
emulsió perfecta que conté, a la vegada, éléments en suspensió i 
en dissoluciâ.

Les substàncies dissoltes són la lactosa o sucre de la llet, sais 
minerais (sal, calç, fôsfor) i alguns albuminoides, i en suspensió es 
troben el greix, altres album inoides, particules fosfàtiques, etc. A  
més, integren la llet diversos àcids (cítric, úric), diastasses o 
enzimes i altres productes mal identificats.

En el congrès de lleteria de Budapest de l'any 1909 es va 
donar la d e fin ido  de la llet, no superada en l'actualitat, que deia: 
"La llet és el producte integral del fet de munyir, completament i 
continuadament, les femelles lleteres sanes, ben alimentades i 
netes, sotmeses a un règim aprop ia t i no cansades; ha d'estar 
recollida am b netedat i no tenir calostros."

Aquest producte, que en princip i ha de respondre a la seva 
de fin ido , es presenta al mercat en forma liqu ida amb la totalitat 
deis seus éléments; en form a concentrada a causa d 'haver extret 
part de l'a igua  de la seva composició normal. Aquest tipus de llet, 
si se li afegeix sucre, s'anomena llet condensada. També es 
presenta en forma de pois a causa de la seva dessecació 
industrial, m itjançant la quai s'ha élim inât la quasi totalitat de 
l'a igua que la mantenía en estât liquid. Recordem que l'element 
m ajoritari de la llet és l'a igua , la quai representa el 85 - 90% del 
seu volum.

Com que la llet conté in fin ita tde gèrmens, alguns de procedents 
del mateix animal i altres d'adquirits a través de la seva m anipulado, 
cal sotmetre-la a diversos processos tèrmics per elim inar-los. 
Aquests procediments poden ésser pasteurització, que consisteix 
a escalfar-la a 72 - 78®C durant quinze segons; esterilització, 
procediment m itjançant el quai se la sotmet a un preescalfament 
de 70SC, i a un escalfament posterior a l'envasat de 1102 a 120e
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cc durant uns vint minuts; uperítzació o UHT (ultra high temperature), 
procès d 'esterilitzaciô que consisteix en un tractament a alta 
temperatura de 135s a 150®C durant un période de temps molt 
curt (uns dos segons).

La pasteurització és el procediment que menys perjudica els 
éléments nutritius de la llet, però com que no mata la totalitat deis

Bèrmens cal conservar-la en frigorifie i consumir-la dintre les 24 
ores següents de la seva adquisició.

L'esterilització mata la totalitat deis gèrmens, però al mateix 
temps perjudica l'equ ilib ri proteic i mineral, a més de destruir la 
m ajor part de certes vitamines i enzimes. L'avantatge d'aquesta 
llet està en la seva conservado, pràcticament il. lim itada, encara 
que una vegada obert l'envàs ha de guardar-se en frigorifie  per 
evitar el rise de contam inado per contacte am b l'a ire  am biental.

La llet UHT constitueix tot un progrès en les Mets de lla rga 
du rado , ja que la curta durada a què es lim ita el seu escalfament 
redueix considérablement la pèrdua o degraduació d'éléments 
nutritius.

Es im portant recordar que l'exposiciô de qualsevol tipus de llet 
a la llum natural o artific ia l, provoca la destrucció d 'algunes 
vitamines i accelera el procès d'enranciament, per la qual cosa és 
necessari conservar-la sempre resguardada de la llum.

Finalment tractarem de la llet a doli, que té seriosos perills a 
causa de la seva contam inado procèdent, com hem dit, del prop i 
anim al (tuberculosi, b rucellosi) o de l'am bient de recollida, 
generalment carregat de tot tipus de microbis. Aquesta llet, per 
tant, cal bullir-la  més d 'una vegada abans del seu consum, am b 
la consegüent pèrdua d'elements nutritius que a ixà  comporta.

Volem fer-nos rosso de la im portància que té la llet pel seu 
continaut en protéines, greixos i principis minerais, sobretot en 
calci, élément importantissim per a la nutricio de nens, adolescents 
i dones embarassades. També és molt im portant per a persones 
velles, perqué el calci p a ll ia  la pèrdua d'aquest element évitant 
problèmes d'osteoporosi, tan freqüents en aqüestes edats. Cal 
recordar, tanmateix, que hi ha adults que no poden d igerir bé la 
llet perqué el seu estomac no produeix renina, element que de ixa 
de proauir-se ais vuit o deu anys d 'edat, cosa que dificulta la seva 
digestió en no existir el procès previ de degradado  de la casseïna.

Es aconsellable, dones, que a partir deis deu anys es prengui 
la ra d o  de llet m itjançant productes fermentáis com kéfir, iogurt 
o  formatges.

En articles successius parlarem  més extensament d'aquests 
intéressants productes procedents de la ferm entado de la llet.

Alfonso López del Valle
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La Ma ia l a

U N  A NY MÉS DE M ARANYA
Si, reaiment podem d ir que aquest és i ha estât un any de 

m aranya per als infants i no tan infants de Sant Joan. A  part del 
ja conegut Casai d'Estiu, al llarg d'aquest hivern s'han dut a terme 
diverses activitats, sorgides totes e llesde l'in ten tde  d ona ra l poble 
un cert d im a de dinamisme i per garan tir a la m ainada unes 
activitats ludiques que molt sovint no son preses en consideraciô.

Les activitats cefebrades amb motiu de les vacances de N adal 
i del Carnestoltes han estât, doncs, els primers passos cap a LA 
M ARANYA hivernal. Tôt i que han estât tan sols dues activitats, el 
balanç que en fem és del tôt positiu. La partic ipaciô i l'interès dels 
participants fan que la m aranya continuï, aquest cop camuflada 
de Festa M a jo r..., més ben dit, d 'O lim p iada  (vegi's programes a 
part).

Pel que fa a la nostra estaciô estiuenca, el Casai d ia ri serà part 
important en la v ida de molts nens i nenes del poble. Perà, a més 
de totes les sorpreses que caldrà anar-hi descobrint d ia  rera dia, 
s'han previst les activitats de Colànies, Campaments i Ruta. Totes 
les activitats proposades presenten caractéristiques definitàries 
d 'a ltres anys i, a lhora , innovacions prou transcendents; en aquest

da rre r cas, i potser la ressaltem pel fet que és un aparta t que ens 
satisfà plenament, la principal innovado és la incorporado d'uns 
"monitors en fo rm ado" que engrandeixen La M aranya. Dèiem 
que era una innovació important, ¡a que suposa posar els 
fonaments de la continuïtatdel g rup  i de la tasca dinam itzadora. 
L'ocupado d'aquest iovent del poble, ex - participants dels 
primers anys del Casal d'Estiu, i la continuado de la iniciativa per 
o fe rir alternatives de diversió a la m ainada, fa que sense cap 
mena de dubte puguem a firm ar que la maranya continua!

Grup La Maranya

SX.

Ràdio Sant Joan, 107  FM:
Un impuls des del poble a l'exterior

Corn tothom ¡a sap, el mes de novembre Ràdio Sant Joan 
celebrará el tercer aniversari de la seva inauguració. Aquesta 
entitat, que fou creada des de l'A juntament, és federada a la 
xarxa d'emissores municipals de Catalunya, l'EMUC, a la qual 
pertany des de la seva creado.

La primera program ació de Ràdio Sant Joan es posà en 
antena el mateix d ia de la inauguració, i constava de 30 hores 
setmanals de programes diversos realitzats per un total de 45  
col.laboradors. A  hores d 'a ra  Ràdio Sant Joan posa en marxa la 
seva sisena program ació  am b 70 hores d'em issió i una vuitantena

de persones com a plantilla col.laboradora. Pel que és evident, 
Ràdio Sant Joan hacrescut. Aquest creixement ha estatprogressiu 
i Constant. Però de seguida es va veure el problem a: massa hores 
de program ació volia d ir teñir pràcticament tot el d ia l'estudi 
ocupat i, per tant, poques hores per enregistrar entrevistes, 
xerrades, veus de protagonistes i programes en general. D'aquesta 
manera la directiva de Ràdio Sant Joan es proposà de crear un 
estudi de gravacions. El problema d'espai és evident en l'antiga 
casa del metge, però per sort teníem l'indispensable per dur a 
terme aquesta obra. De seguida es demaná permís a l'A juntament 
per am pliar l'entitat, i aquest els el concedí. Les obres eren 
senzilles. Es tractava de repetir de manera inversa el mateix que 
tenien com a estudi de directe. D'aquesta m anera, i ara que les 
obres ¡a són enllestides, Ràdio Sant Joan afronta una nova etapa 
de la seva historia com a prim era emissora municipal de la 
comarca am b estudi de gravacions. A ixò  voi d ir  disposar sempre 
dels aparells necessaris per enregistrar les entrevistes pertinents, 
els programes aue toqui i les falques publicitàries que, d'en?à que 
hem comengat l'any, han crescut notablement.

La direcció de Ràdio Sant Joan, formada per Josep M . Pérez, 
Joan Bramón, Pere Juanola i Xevi Plana, es proposà d 'institu ir uns 
premis com a reconeixement a totes les persones aue col.laboren 
am b el m itjà del poble. D'aquesta manera neix la in iciativa de 
crear els M icròfons i Auriculars d 'O r.

Els M icròfons i Auriculars d 'O r són unes estatuetes de disseny 
exclusiu creades per a l'ocasió. Aquest acte és encaminat, com 
hem dit, a reconèixer la tasca de les persones que col.laboren amb 
Ràdio Sant Joan, però a mesura que la idea anava prenent forma 
reai es pensò a incloure en el festival totes les emissores de la 
comarca de La G arro txa , que no són poques! Tenim Ràdio la Va li, 

ue a ra  ¡a fa uns deu anys que es posà en antena; Ràdio les Planes 
'Hostales, Ràdio Besalú, Ràdio Vali d 'en Bas, Ràdio O lo t -la més 

veterana de la comarca- i Ràdio Sant Joan.
En total hi ha 24  micròfons d 'o r atorgats i uns 17 Auriculars
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d 'O r. Els primers s'han atorgat sota criteris diversos com les 
enquestes que en el seu d ia va fer Ràdio Sant Joan a la gent del 
poblé, i edats deis locutors de la comarca de La Garrotxa. Els 
segons, per la seva banda, són el reconeixement que des de 
l'emissora santjoanenca es fa a diverses persones i entitats de la 
comarca. A  part hi ha una cinquantena de diplomes per a totes 
aquelles persones que han estat finalistes en les nominacions. 
L'espectacle és assegurat, encara que en èsser una primera 
iniciativa cal teñir en compte que el rise també és important. A  
l'acte li donen suport l'A juntam ent de Sant Joan les Fonts, el 
Consell Comarcal de la G arro txa i diversos empresaris de la 
comarca, principalm ent d 'O lo t, Sant Joan les Fonts, Begudá i La 
Canya.

Els actes organitzats per al d ia  26 de ¡uny com entaran a les 
7 de la tarda a l pati de l'emissora, am b la inauguració de l'estudi 
de gravacions. Se servirà un refrigeri. A  les 8 a rribaran les 
autoritats amb cotxes de luxe al cinema Iris de Sant Joan les Fonts 
per tal de donar comentament a la cerimònia que abans hem 
esmentat. Entre les autoritats convidades hi ha el vice - president 
prim er del Parlament de Catalunya, la presidenta del Consell 
Comarcal de la G arro txa, els alcaldes de la comarca que tenen 
emissora al seu m unicipi, el cap del gabinet de direcció de les 
Emissores de la Generalitat, el coord inador de RAC 105, el 
president i el coordinador de les emissores municipals de Catalunya 
i, per suposat, els equips directius de les sis emissores garrotxines.

Barrí deis Torrents
Benvolguts amies de Sant Joan:
Com molta gent ja sap, s'ha créât una nova entitat aquí a Sant 
Joan: L'Associació de Veins del barri dels Torrents.
Aquesta associació sorgeix a rei de les trobades d 'un grup 
d'am ics amb inquietuds per al barri que pensem que pot èsser una 
bona eina de-treba ll per m illo rar aauelles coses que siguin 
millorables, per fer d 'interlocutor am b l'A juntament o qualsevol 
organisme ofic ia l en la resolució de qualsevol problema que afecti 
el barri o els seus veins. Pensem que junts, com a associació, 
podrem aconseguir m illors résultats que no pas particularment. 
També tenim el propòsit de dur a terme una sèrie d'activitats

CALAIX DE SASTRE
Am b aquesta secció volem crear un piafó on tothom aui 

vulgui pot "p lanta r" aquells petits anuncis: per com prar i vendre 
coses, per posar-se en contacte am b altres persones per tal de 
realitzar activitats conjuntes, etc.
Tindran una extensió máxima de mig foli a máquina, encara que 
ens reservem el dret de retallar-ho (sense que afecti el contingut) 
en cas de manca d'espai. Els podeu enviar, o  deixar, a la Ctra. 
d 'O lo t, 53 ("El Soroll de les Fonts" - Calaix de Sastre). Aauests 
anuncis són gratu'its. La Redacció es reserva el dret de pub licar
los si no compleixen els propósits d'aquesta secció.

Durant l'acte se servirà un complet pica - pica per trencar el cuc, 
i hi haurà l'actuació de la Coral A iguaneix de Sant Joan les Fonts.

Però no to t s 'acaba aquí. Q ueda encara en carte ra  
l'organ itzacíó per part de Ràdio Sant Joan d 'un torneig de fútbol 
entre tots els col.laboradors radiofánics de la comarca.

Una em branzida que ha près Ràdio Sant Joan a nivell extern, 
però cal tenir en compte que hi ha altres projectes a nivell intern 
i de program ació, que esperem que donin el seu fru it d 'aquí a molt 
poc. Parlem del vot favorable que es va donar des de l'emissora 
santjoanenca a tira r endavant una xarxa de ràdioenllaços que 
permetrien connectar les 169 emissores municipals que hi ha  
actualment a Catalunya.

Aquesta infraestructura vindrá subvencionada des d 'EM UC i 
es crea per tal de poder endegar uns informatius, de cinc minuts 
de durada, entorn a les noticies que passin a nivell deis municipis 
de tot Catalunya. A  part, també, s'està négociant actualment am b 
EMUC una in iciativa que va sorgir de Ràdio Sant Joan i Ràdio La 
Valí de Les Preses. Aquesta iniciativa versa sobre la creació d 'uns 
cursets - xerrades de form ació per a tots els col.laboradors de les 
emissores de la comarca de La G arrotxa. La iniciativa, que fou ben 
acceptada pels companys de les emissores municipals, veurà la 
llum un cop passât l'estiu, i tindria  Hoc els dissabtes. A  més, també 
s'ha convidat les emissores del Ripollès a adherir-se a aquests 
cursets de formació.

La Redacció

lùdiques i d 'esbarjo  que facin que la convivència entre tots sigui 
més agradable .
La propera activitat prevista serà la de la festa del barri, que tindrà  
Hoc els dies 14 i 15 d'agost.
N o cal d ir que hi sou tots convidats i que, de veritat, esperem la 
vostra assi stènda.
Voldriem , am b aquesta festa i am b la partic ipació de tots els veins 
i altres santjoanencs que ens vulguin acom panyar, in iciar un carni 
de convivència  on tingu in  cabuda totes les inquietuds i 
col.laboracions, perquè l'essència de tota associació és aquesta: 
am b la partic ipació de tots, m illorar i gaudir.

- Es donen classes d'analès i dibuix durant els mesos de vacances 
d'estiu, a nivell particular. Raó: N uri (29 0 0  73).
- Dono classes de dibuix lineai (isomètrica, perspectiva, d ièd ric .. .1, 
dibuix industriai... Raó: Pere (29 08  84).
- Dono classes d'EGB, BUP i COU (ciències). Raó: Pep Pérez (26 
14 11).
- S'ofereix noia per fer de cangur, els matins durant els mesos 
d'estiu. Raó: 29  08 98.
- Es ven ordinador com patible semi nou. Raó: 29  07  39
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A NEM  FENT...
* Retirar la barano m età llica  de protecció entre el riu i el pare 

infantil del carre r Sant Antoni, que era molt rovellada, fins a 
l'extrem que en alguns llocs s'engrunava amb els dits. S'ha 
substituit per una de balustres, pilars, am pit, i el terra s'ha fet amb 
prefabricat de form igó.

* A ja rd ina tde ls  parterres de la Ctra. d 'O lo ten  el sector Piscina 
- Consultori: C anvia r terres, tractar-les, piantar arbusts, sembrar 
gespa, etc. El canvi és a la vista. Tanmateix, s'han replantât una 
trentena d 'arbres al Passeig del Fluvià però havent canviat 
prèviament les pedres per terra bona.

* A l Cementiri s'ha construit el teulat dels nous ninxols de la 
cara est.

* Les carreteres de Begudà, Sant Cosme i A iguanegra s'estan 
nivellant, s'hi porten terres pertapare ls  sots, i es retallen branques 
i matolls dels costats.

* S'ha començat la prim era fased 'u rban itzac ióde  la plaça de 
Cisteller. Si el temps ho permet serà acabada per la Festa M a jo r 
i, si no, "al mal temps, bona cara!" Tenim previst muntar-hi una 
carpa (en el supòsit que s'haai acabat la plaça) i fer-hi la m ajor 
part dels actes de la Festa i del Juvinyà - 92.

* Es continua la program ació ciclica de neteja de carrers, 
voreres,im bornals..., melos el sector de Cisteller, que els propietaris 
deixen gentilment per a diversos actes del Roser i la Festa M ajor. 
S 'ha reret tota la cuneta de la Ronda Font Bianca.

* Una nova fase d 'am p liac ió  i selecció en la recollida de

deixalles: Es doblen els contenidors de résidus domèstics en dos 
llocs: Ronda Font Bianca i cruïlla del Ptge. de G irono /  Ptge. de 
Lleida.

Es posa un contenidor per a vidre en la cruïlla de la Plaça 
M ajor.

Es col.loquen quatre contenidors per recollir diaris, revistes, 
etc.:

1. - A  l'A vgda. de Cisteller, darre ra la caserna de la G . C.
2 . - A  la cruïlla Lliberata Ferrarons /  Jaume Balmes.
3 . - Al carrer Sant Antoni, al parking del pare infantil.
4 . - A  la sortida del sector urbà de la Roureda.
* Tenim previst, per a aquest estiu, que es puguin veure dos 

canals de TV privats. Ben aviat TV3 i el Canal 33 s'emetran des 
dels repetidors del Cos. Llavors reconvertirem els repetidors de 
Vivers per als canals de TV privats am b un cost economie 
raonable, i al mateix temps no caldrà canviar les antenes particulars 
de cada casa. També estem gestionant l'obtenció de diversos 
projectes i pressupcstos per tal de saber quant costaria disposar 
de TV p e r cable am b molts canals.

* El proper mes de juliol es passarà el BUTLLETÌ DTNFORMACIÓ 
M UNICIPALN.95 per tal d 'am p lia r la in form acióque l'A juntament 
va proporcionant per m itjà de Ràdio Sant Joan i El Soroll de les 
Fonts, a l'ho ra  de donar el balanç de la gestió fêta durant aquest 
prim er any.

L'Ajuntament desitja a tothom 
Bona Festa Major - 92

ESPORT I HEURE

U iu ra m e n t d e l tro fe u  a  C. P. C a s ta n ye r, co m  a  e sco la  a m b  m és a tle tes p a rtic ip a n ts .

LA TEMPORADA HA FINALITZAT
Si volem ana litza r aquesta temporada esportiva a la nostra 

Escola, hauríem de fer-ho pensant en molts details que condic io
nen tota una ac tuado al llarg del curs. De totes maneres, com a 
Escola, hem de d ir  que per part de tothom s'ha fet un esforç per 
m illo ra r l'esport escolar. Ben segur que totes les coses no han sortit 
com esperávem; algunes tampoc no han estât realitzades; som 
conscients de tôt a ixá  i acceptem la nostra equ ivocado. Peró les 
persones que han seguit una mica la nostra tra jectória esportiva 
du ran t el curs 91 - 92 podrien comentar el treball dut a terme.

Ja que parlem  de persones, volem citar tots aquells pares a qui 
no veiem mai quan participen els seus filis. Hem de pensar que 
tam bé és molt im portant la pa rtic ipado dels pares am b la seva

preséncia; motiva el jugador, fomenta la coparticipació. 
Tots tenim feina, però hem de veure on està la importáncia 
de les coses. Esperem que el curs que ve tindrem més 
seguidors.

No, no m'he despistat. A ra  passo a explicar el 
treball fet durant el curs 91 - 92.

La compra de material de volei (pilotes), ja que era 
un esport nou aquest any; la com pra de somárreles per 
partic ipar en futbito - volei ; atletisme ; fomentar la màxi ma 
pa rtic ipado  dels nostres alumnes als Jocs Esportius de la 
DireccióGeneral d'Esports de la Generalitat de Catalunya, 
ha estât un esforç im portant per p a rt de tothom.

Hem partic ipât en Volei, Bàsquet, Futbito, N o ta d o  
i Atletisme.
Trajectória de tots aquests equips:

El Volei començà molt bé, però no ha estât el que esperàvem; 
hi ha jugadores am b técnica i ganes perqué puguin continuar 
l'any vinent.

En Bàsquet, gràcies a uns entrenadors que hi han posât tota 
la seva paciència, l'equ ip  ha m illorat força i f'any que ve hi haurà 
més experièneia entre aqüestes jugadores noves.

En N atació , un bon nombre d'alumnes participen en les 
competicions am b el Club Poliesportiu Santjoanenc que, com tots 
sabeu, també posa tots els mitjans possibles al seu abast per 
aconseguir m illo rar els résultats, tant a nivell competitiu com 
educatiu.

Del Futbito, qué en direm? Dones que han quedat PRIMERS al 
Cam pionat Comarcal i, per tant, am b una p laça per partic ipar als
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Campionats Provinciats. Vam jugar a O lo t i no ens classificàrem 
per partic ipar ais Campionats de Catalunya, pero Déu n'hi do, 
eh? N o es pot dem anar més.

Sobre Atletisme ens podriem estendre força. Ens hem de 
fe licitar de la bona m arxa d'aquest esport i deis seus participants.

Hem tingut atletes classificats al Campionat Comarcal. Hem 
partic ipât aïs Campionats Provincials (Territorials) de Cross. 
Atletes que es classitiquen en aquest Campionat i que, per tant, 
participen ais Campionats de Catalunya que es van celebrar a 
Poblet (Tarragona).

També direm am b satisfacció que el d ia  6 de juny es donaren

f \ .  £  ^

NOTÍCIES DEL CLUB
Un cop acabada la tem porada ¡a es 

comença a perfilar la propera, en la quai el nostre 
Club tindrà en com petido els equips següents: 
Tercera Regional, Femeni, .Cadet, Infantil, Aleví i 
Benjamí, a ixí com els equips Aleví i Infantil de 
básquet femení.

Q . P

NOTÍCIES DEL CLUB 
POLIESPORTIU SANTJOANENC

Després d 'haver acabat oficialment les 
competicions de fútbol i básquet, que han significat 
la principal activitat del Club els mesos de p rim a
vera i hivern ¡a que han comportât un moviment 

de 120 ¡ugadors federats entre els cinc equips de fútbol i els tres 
de básquet, el Club ha préparât les activitats que es desenvoluparan 
durant la tem porada d'estiu. A  part de les competicions que fará 
l'equip de N atació en el Cam pionat de Piscines Descobertes, i que 
pràcticament s'inclouen en les que actualment fa en les piscines 
cobertes, el C. P. S. té previst efectuar durant els mesos de juliol 
i agost una série d'activitats relacionades am b la natació.

Aquest p rogram a d'activitats o cursets d'estiu, es proposa de 
la següent manera:

* Poliesport, que inclourá gimnástica, natació i entreteniments, 
bàsicament dedicat a la mainada, i que es realitzaró el matí.

els trofeus a tots els guanyadors dels diversos esports que organitza 
el Conseil Esportiu de la G arro fxa (al Pavelló d 'O lot). A  la nostra 
Escola se li ha donat un trofeu a l'Escola que hi ha participât amb  
més atletes.

Per tant, i per a cabar aquest petit resum, direm que el nostre 
esport escolar està en una bona trajectòria gracies a la col.laboraciô 
d'entitats, preparadors, Ajuntament, APA i Escola.

Gràcies a tothom i fins el curs vinent.
Jordi Vaiverde

Professor d'Educació Fisica 
de l'Escola Castanyer

Actualment els técnics están preparant les dates i els equips per 
donar comenpament a la nova temporada, en la qual hi haura 
algunes novetats.

Cal esmentar que en contra del que es va publicar en Tanterior 
número, l'actual Junta Directiva del Club continuará al front de 
Tentitat almenys fins al final del seu mandat; no obstant a ixó , es 
produiran algunes noves incorporacions, mentre que d'altres 
causaran baixa.

L'horari s e rà d e 9 a  12, i l'edatm ínim a perassistir-h i,detresanys.

* Ensenyament de natació. Aquesta activitat es farà en dues 
hores, també el matí, i será d ' 11 a 12 o de 12 a 13.

* Perfeccionament de natació. Dedicat, com l'a n te r io r, 
principalm ent a la gent ¡ove, també es farà en el mateix horari, o  
sigui d ' 11 a 12 o  de 1 2 a  13.

Com a novetat, aquest any s'ha indos la natació per a adults. 
L 'horari será de tardes, repartit en tres hores: de 15 a 16, de 16 
a 17, id e  1 7 a  18.

Aqüestes activitats es podran repartir en períodes de 15 o  30  
dies durant els mesos de ¡uliol i agost, seaons les conveniéncies 
dels usuaris, i es desenvoluparan de diííuns a divendres. Cal 
recordar que l'edat mínima d'assisténcia será de tres anys.

Com a nota destacada, s'ha de rem arcar que les persones 
¡ubilades gaudiran d 'un descompte del 50%.

Esperem i desitgem que aqüestes activitats siguin de l'a g ra t de 
tothom.

L ¿A. 1*GjX
Quan encara falta un mes per a l'in ic i dels Jocs, tot el nostre 

país ¡a viu l'enrenou i la febre de l'olimpisme. Tothom pensa que 
els Jocs serán una oportunitat de mostrar al món les nostres 
qualitats i els nostres avenpos.

M algra t a ixó, pero, també es posaran de manifest les nostres 
mancances i els nostres defectes. Serán tres setmanes de bogeria 
quotid iana i tothom, més o menys, mostrará el seu orgull peí fet

3ue els Jocs parlin catalá. Fins aquí tot perfecte, pera qué passará 
esprés del 15 d'agost, quan tots els millors esportistes del món 

tomín ais seus llocs d 'origen? Q uina impressió s'emportaran del 
nostre país? I els catalans? Servirán per a alguna cosa les millores 
fetes ais escenaris esportius i a les viles olímpiques? Sincerament, 
cree que trigarem molts anys a pa ir a ixó  de l'olimpisme perqué 
tiñe el pressentiment que, esportivament, tant Catalunya com la

resta de I'Estat farem el paper de la trista figura , cosa normal al 
nostre país, on les autoritats donen més im portància a la gresca 
i a la diversió que no pas a la fo rm ado  dels nostres esportistes. 
A ixó  sí: si per a lguna ind iv idua lita t s'aconsegueix alguna m eda
lla, llavors els polítics sortiran a prim era plana i d irán a llá  que a l 
nostre país l'esport funciona, però si no hi ha cap éxit ningú no 
d irà  res i tothom s'am agarà i donará la culpa al jovent. Toquem 
fusta i desitgem que els Jocs siguin un éxit i que, un cop acabats, 
les instai.lacions esportives s'omplin cada d ia  de gent ¡ove am b 
ganes de practicar l'esport, ¡a que a ixó  contribueix a la seva 
fo rm ado  esportiva i humana i, sobretot, és una base enriquidora 
de la cultura i el progrès d 'un país, en aquest cas de Catalunya.

Joan Guirado
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£t ̂ oXtcJi Á. te4  V*OA#ht4
Repassant la prem sa, llegeixo amb estupor que per a la 

propera tem poraaala  UEFA ha dictât una sèrie de noves mesures 
per tal d 'evitar pèrdues de temps en els partits de fútbol. Cree que 
tot el que serveixi per a m illo ra r l'espectade ha d'ésser benvingut, 
però aquesta mesura de sancionar amb un tir lliure indirecte la

Essada d'un defensor a l porter i sempre que aauest l'aga fi amb 
mans, és senzillament una passada dels Srs. de la UEFA. Hi ha 

moites altres mesures més espectacular, corn per exemple supri
mir parcialment el fora de ¡oc, l'expulsiô temporal d 'un jugador 
reincident, donar més punts a l'equip que aconsegueixi un résultat 
de tres o quatre gols de diferèneia... O  bé que cap partit no s'acabi 
amb el zero a zero  in ic ia l, és a d ir, que en el partit que s'acabés 
així es fes el llançament de penals per tal que un equip o altre 
aconsegueixi els dos punts.

L'espectade m illo raria  i els espectador gaudirien de l'emociô 
deis gols, salsa indiscutible del fútbol, pero mentre els organismes 
europeus i mundials siguin regits per persones desrasades i 
arcaiques, l'esport rei estará condemnat a mort.

Joan Guirado

CO LLA BO RA CIO N S I OPINIONS
LA PINTURA DEL ZERO ALS ISMES (VI)

M ATISSSE. N u  la  b la u . 19 0 7

FAUVISME
El 1905 es va rea litza r a París una exposició col.lectiva que va 

marcar una nova era en el desenvolupament de l'a rt modem.
Entre aquest g rup  de pintors ¡oves hi havia Georges Rouault, 

Henri Matisse, A ndré  Derain, Rouault Doffy i Georges Braque, 
pintors totalment desconeguts fins aquella data.

Fins aquell moment quasi no tenien vincle d 'un ió , tot i que ¡a 
havien estât classificats pels artistes conservador i els professors 
de Belles Arts de París corn a revolucionaris i a g ita d o r .

Després de la inaugurado  del Saló de Tardor ¡a tenien un nom 
comú i una missió col.lectiva; segons un crític de l'època, aquesta 
missió col.lectiva era la destrueco de la resta de seny i beilesa que 
encara posseïa l'a rt; el nom que se'ls va donar va èsser el de 
"Fauves" (fieres) i la sala d 'a r to n  eren les seves pintures va rebre 
la denom inado de la "cage aux fauves" (la gàb ia  de les fieres).

Aquesta tendèneia, que va començar cap a l'a n y  1899, 
cristal.litzà en el Saló de Tardor de 1905, i el que té de cornu tot 
el grup és l'exaltació del color pur, el rebuig de la perspectiva i deis 
v a lo r  de l'a rt clóssic, el mateix rebuig de l'espai, la llum i el 
naturalisme impressionista.

Corn la seva denom inado indica, Fauve, el fauvisme és un 
moviment fierament individualista que sorgeix de les potèneies del 
subconscient per prendre la seva a g ita d o  i expressió d 'a llò  
infrahumà i de les potèneies dissolvents de l'àn im a. Van Gogh va

d ir: En Hoc d 'in tentar reprodu ir exactam ente! que fine davantdels  
ulls, jo  utilltzo el color més a rb itran  pe r expressar-me amb més 
força , princip i adoptât per la nova escola fauvista.

Matisse és sens dubte l'artista més intéressant del grup. 
Realitza, m itjançant un traç de ploma, llapis o pinzell, Telement 
que evoca éssers o  objectes. Les seves harmonies són d 'una gran 
síntesi, i són constituïdes per tragos vius i contrastos audaços de 
c o lo r  considérais corn a incompatibles.

Duffy aplica el color pur en fina capa (vermeils, blaus i verds) 
en taques que es fonen, i realitza el seu d ibu ix  sobre elles 
m itjançant línies de negre o blau.

Rouault és el qui s'expressa am b més força m itjançant capes 
de pintura de gran espessor, de c o lo r  intensos, que contorneja 
corn línies nègres que recorden un vitrail.

André Derain era el més ¡ove del grup, i en les primeres 
exposicions era représentât per grans teles enèrgicam ent 
simplificades i de gran colorit, en les quais tenien un aran paper 
els contorns fortament acusats per denses pinzellades. Cap al 
1908 - 1910 va abandonar aquesta tendèneia per adherir-se al 
moviment cubista, del quai va desertar més ta ra  per remuntar-se 
a les fonts d'aquesta escola, tornant a les recerques formais de 
Cézanne.

Matisse va aconseguir alguna de les directrius del progrès 
modem. També ha estât hereu de M anet i deis impressionistes, 
assolint totalment els propósits del grup deis "fauves" que va 
començar am b l'impressionisme, sometent la seva pintura a la 
discip lina formalista per submergir-la posteriorment com una 
pintura decorativa, i es convertí en el més destacat pintor decoratiu 
del món occidental.

Duffy va continuar il.lustrant la v ida  deis camps, de curses de 
cavalls i de les platges m itjançant el seu métode de d ibu ix  
ca l.ligrófic  ap lica t amb els rentats de pintura que feia coincidir.

En resum, els "fauves", ais quais s'havien un it alguns pintors 
com André Dumoyer de Sagoneac, M arie  Lauvencin... entre 
d'altres, van emprendre una série d 'exploracions que van donar 
com a résultat la guerra de vint anys d'ismes, a  la qual va deure 
la seva vita lita t l'escola de París entre 1910 i 1930 persistint d 'una 
manera divergent i individual fins a la década deis 40 , en qué van 
anar desapareixent per causes naturels.

Alfonso López del Valle
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"L'HOME PROPOSA, DÉU DISPOSA,
I L'ALFONSO S 'H O  A M A N EIX"

(Referent a l'artic le  "Visita deis alumnes de l'Escola d'Ydes a 
Sont Joan les Fonts", de l'A lfonso López del Valle).

El dimecres 22 de gener, d ia  assenyalat per a l'excursió a 
Barcelona am b els companys d'Ydes, va començar amb una 
meravellosa nevada que va vestir de blanc tota la comarca. A ixò  
és cert, Alfonso. A  pa rtir d 'aau i, donat que ens hem sentit "tocats" 
o "trastocats", volem pun tua liza r quatre coses.

La partida era prevista per a les 8 del mati. Els professors del 
C. P. no van anar apareixent, çom fantasmes, sino que a les 8 en 
punt eren al Hoc de trabada. Es cert que la directora va quedar 
bloquejada per la neu i que gracies a l'am abilita t d 'un pare 
d'alumne poqué, finalment, a rribar.

El Sr. Alfonso López considera "psicosi d 'a la rm a" el fet de 
replantejar-se l'anada amb 6 0  alumnes a Barcelona, quan per 
Ràdio, Protecció C ivil, davant les prévisions météorologiques, 
disposava que es tanquessin les escoles i anul.lava el transport

»
IA  CRISI DE LES ENTITATS...
d'entitats descafeïnades

Avui d ia , p a rla r de moviments de base i col.lectius organitzats 
sembla que ha passât de moda, tan sols es percep corn un conjunt 
de formes historiques i, corn a tais, son emmagatzemades en allô 
que se n 'ha d it la memòria col.lectiva.

Des de fa poc temps, de manera progressiva s'han anat 
conviant uns mots per uns altres que intenten designar realitats 
similars, m algrat aue tot aquest objectiu és més que dubtôs.

A ix i per exemple, allô que abans se'n deia col. lectius organitzats 
o moviments de base, avui d ia ha passata anomenar-se "entitats" 
o "moviments associatius". Aparentm ent sembla que res no ha 
canviat, però és reaiment aixi?

N o faré pas una descripció de les organitzacions del passât, 
tan sols em centraré en aquelles aue hem neretat. Vull d ir aquelles 
que de manera "desinteressada" proposa el Govern de la 
Generalitat i accepta amb tota tranqu il.litat l'Adm inistració local.

M 'estic referint a totes aquelles associacions que per tal 
d'ésser reconegudes oficialm ent exigeixen l'e laboraciô d'uns 
Estatuts (fins aquí res), i de manera bastant subtil s'exigeix també 
la nécessitât d 'estab lir tota una jerarquía  interna, representada a 
través d'uns càrrecs que es cof.loquen al llarg d 'una estructura 
p iram idal, al capdamunt de la qual hi ha el president, i al 
capdavall els vocals, i més avall uns que tot sovint son anomenats 
socis.

Ben cert és que en algunes entitats el pia formai d ifereix força 
del pia real, i la jerarquía a qué t'ob liga  la Ilei es dilueix sota la 
cooperado deis qui formen part véritable de l'oraan ització en 
qüestió. Sort n 'h i ha, dones, de poder in fring ir la norma i el 
reglament!

És, però, llastimós que la igualtat no s'estableixi en les bases 
d'aquesta, vull d ir  en les disposicions legáis que l'han de regir. 
A lgú podrá d ir que existeix el règim de cooperatives, i realment 
és així, però ha de saber també que si es voi constituir en 
associació (juvenil) no lucrativa, li és del tot impossible si vol rebre 
subvencions de la Generalitat.

Rebre ajuts de l'Adm inistració local a vegades és més fácil, 
però ocasionalment s'exigeix a canvi una contrapartida que no 
tothçm està disposât a acceptar.

És deplorable que el diseurs démocratie, aquell que es basa en

escolar. N o és de persona assenyada sospesar els pros i contres 
uan es té a sobre la responsabilitat de tants alumnes? Prendre 
ecisions a la lleugera en situacions corn aquesta, pot po rta r 

conseqüències lamentables que qualsevol professional ha de 
preveure.

Ens agrada molt una bona program ació de les activitats com 
la que ens tenies preparada, però no és de persona intel.ligent 
saber-se adaptar a circumstàncies adverses i saber amotllar-se a 
situacions o nécessitais fins i tot biologiques (ni p ip i ens hauries 
deixat fer...)?

I per ùltim, no creus que els mots "laborioses gestions", 
"providencialm ent", "dots diplom atics", "retenir les hostesses"... 
són de novel.la? N o  oblidis que, en definitiva, els intercanvis 
escolars són activitats dûtes a terme per la m ainada i els professors 
d'ambdues escoles, que hi han dedicai una bona dosi d'esforç i 
d'il.lusió.

Professors participants en 
un projecte que... per poc 

se'n va en orris.

la representativitat, igualtat d'oportunitats, que fomenta la lliure 
pa rtic ipado  o elecció, trobi un sostre que li impedeixi realitzar 
aitals proposite.

Tal i com he v ingut mostrant, aquest sostre es traba per pa rtida  
doble: a) la jerarau ia  que t'imposa la Ilei e laborada pel Govern 
(autonomie, en el nostre cas), i les concessions que demana 
l'Adm inistració local (i comarcal).

Aquest segon punt tan sois l'apunto com una considerado a 
tenir en compte, de manera aue em cenyeixo ais efectes que té la 
Ilei vigent, quan aquesta s'aplica al damunt d 'una associació que 
tot sovint serveix a escola per a individus que ocupen nous llocs 
dins Restructura social.

Curiosament, les entitats tot sovint serveixen de base per a 
aquells qui més tard ocupen un Hoc en l'apare ll politic. Cert és que 
no esdevé condició indispensable, però m irant la casuística de la 
nostra societat, aviat podriem d ir que és a llò  més habitual (és c iar 
que sempre hi ha excepcions).

El fet de form ar part d 'una entitat proporciona a un a llò  que 
els sociòlegs han anomenat "capita l social" i "capita l cu ltura l", és 
a d ir, conèixer tota una xarxa de relacions socials que possibiliten 
oobstaculitzen desenvolupardeterminades tasques, permet també 
accedir a determ inada in form ado, etc... Aquest mateix capita l 
facilita conèixer de prop la Ilei sense nécessitât d 'estud iar-la , i a 
més, exigeix que t'h i amotllis. És precisament en aquest darre r 
punt on es pot d ir  que l'entitat esdevé una bona "escola" perqué 
acceptis una jerarquització que més tard es reproduira en els 
ámbits més diversos.

D'aquesta manera es legitima i consolida l'eterna desigualtat, 
una "cosa" que tothom (bé, no tote) vol fer desaparèixer, però ben 
poca gent es posa d 'acord  per establir un procediment que ho 
possibilité

L'ùnica voluntat d'aquest article és expressar la jerarquització 
que horn pot trabar en la m ajoria  d'associacions i entitats, 
almenys pel que fa a l'aspecte organitzatiu formai.

Per ùftim sols vo ld ria  recrim inara  les instituerons "competents" 
en la matèria, el fet que a través de campanyes banals hagin venuf 
(i exigit) models organitzatius que obliguen a "prostituir-se", 
menyspreant-ne d 'a ltres que es basen en la plena igualtat dels 
seus membres, i que fomenten de manera molt més clara a llò  que 
se'n diu el treball en equip. Les cooperatives en són un exemple.

Jordi Feu i Gelis
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L’ART DE MENJAR
LA XOCOLATA

La xocolata és una de les més boges passions de les noslres 
boques. De petit, sortint de l'escola, elmeu autàcton berenar era 
una llesca de pa amb xocolata. A  aigu fins i lot aquest aliment 
arriba a provocar-li una dolça drogaddiccià que comença amb 
un tallet de la teula fins que no en queda ni mica.

Hom pot saber que la xocolata era una beguda am b perfum 
molest; a ix i ho consideraven els antics aztèques i altres pobles 
americans. Es va fer molt típica entre els segles XVII i XIX, época 
de les anades deis viatgers europeus, espanyols i catalans.

Cal esmentar que la prim era fábrica de xocolata espanyola, 
i possiblement europea, es va fundar a Barcelona l'any 1780 i, 
des de llavors, aquest producte ha fet tradic ió en el nostre pais. A  
Baiona, ciutat francesa, hi ha el museu de la xocolata.

Aquest producte el trobem de moites maneres: pastosa, freda, 
dolça, am argant, amb arom a de Met, de toronja, de m aduixa, 
café, va in illa , caramel, aingebre, canyella, etc.

Hi ha una clara diferencia entre la xocolata, el cacao, la 
mantega de cacao i la cobertura.

La xocolata és un producte obtingut de la barre ja de les petites 
favetes de cacao americanes, africanes o índies. Aquesta operado 
comença am b la ferm entado de les favetes. Seguidament hi ha 
l'assecat, que es pot fer industrialment o per mètodes artesans. El 
tercer pas és la torrefacció. Cal anar molt amb compte perqué és 
el punt clau del résultat fina l; si es torra molt agafarà uns sabors 
amargs, mentre que si no es torra ga ire  tindrà un gust àcid.

Cal encara un ùltim pas abans d 'ob ten ir la xocolata que 
coneixem: separar el gra de la closca, sense deixar cap resta en 
el cacao.

Si aqüestes operacions no les fem bé, la xocolata surt de mala 
qualita t, per a ixà cal tenir màquines sofisticades sempre a punt 
per al progrès.

La xocolata que s'utilitza per fer bombons no és la mateixa que 
comprem en teules. Aquesta ha de tenir molt poca mantega de 
cacao, per la quai cosa l'anomenem de cobertura, i es presenta 
en teules de 5 kgs. o en petites gotes. A  l'ho ra  de desfer-la no pot 
passar deis 4 0  grams.

LLETRES
LA FLAMA N O  TRAVESSA L'ATLÀNTIC

Aquests dies de Jocs Olimpios, no tôt ha d'ésser sortir al 
carrer i aplaudir els esdeveniments. També hem de saber tenir 
un moment per gaudir d'unes lletres aue ens dirán coses que no 
son al carrer, ni a la televisió, ni ais diaris, i que ens faran  
entendre molt millor els esdeveniments del 9 2  deis quais serem, 
segurament, simples espectadors.

Una Hum s'obre pas entre la foscor, no la detura cap 
circumstància adversa; més poderosa que cap altra força huma
na, la Flama O lím pica va fent cami. Empùries rep am b eufària 
aquest simbol provinent d'Atenes igual corn molts segles enrera 
havia rebut -seaurament llavors sense tant d'entusiasme- les naus 
gregues. Des del 13 de juny fins al 2 5  de juliol, aquesta torxa 
recorrerá, incansable, tôt Catalunya i l'Estat espanyol. Els diaris 
recullen la noticia i assenyalen un nou récord o lim pic: uns cinc

Suflé de xocolata
Son unes postres calentes i esponjoses. Els ingrédients son els 

següents: 2 5 0  grs. de xocolata amarganta, 10 grs. de sucre glaç, 
5 ous sencers i 5 clares, 50  grs. de mantega.

Fem fondre la xocolata molt lentament. Hi afegim la mantega 
i els rovells. Batem les clares a punt de neu i les hi afegim a poc 
a poc. Finalment, el sucre.

Am b molta cura que les clares no baix in , posem la barre ja 
dins el motlle untat de mantega i sucre, i el coem al forn uns 15 
minuts a 22QPQ.

Un bon v i per a aquest plat: Banyulsdu Doctor Parcet. 16 '5X ..
Vi dolç naturel de la regiô de la Catalunya Nord. Color caoba 

am b reflexos ataronjats, caracteristics de l'ox idac iô  del vi. El got 
es présenta am b notes de compota de fruita molt madura, tabac 
i cacao. L'entrada en boca és untuosa. En el pas de la boca és 
équilib râ t i té un agradable llarg post - gust.

Pep Nogué

milions de persones de totes les comunitats autónomes podran 
veure la Flama en el decurs del seu incansable recorregut. Dos 
punts geográficam ent tan llunyans (Atenes - Barcelona) volen 
ésser eís testimonis vius d 'una celebració que, a través de l'esport, 
intenta agerm anarto t el món. Una empresa arriscada, sensdubte.

N o s'ho im aginaven pas els grecs que habitaven prop 
d 'O lím p ia , a ra  fa uns 2 .700  anys, que posarien en funcionament 
una m aquinaria  tan complexa. Aquell temps, un deis principáis 
temples de Zeus a Grécia era el situat a la costa oest del Peloponés 
i a llá , com a ritus de cultea aquestdéu, s'organitzaven uns festivals 
religiosos cada quatre anys. A  O lim pia , durant aquesta festivitat, 
s'hi celebraven curses de carros i cavalls, lluita lliure, boxa i altres 
disciplines atlétiques. El premi per ais guanyadors consistía en una 
corona d 'o live ra , que es considerava l'a rb re  sagrat de Zeus, i que 
creixia a l'O lim p .

M a lg ra t ésser una com petic ió  de carácter re lig iós, el 
Cristianisme s'imposá sobre Zeus i els seus arietes, i l'em perador
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PIRINEU

mazna
Ctra. Sta. Coloma, 158 - Tel. 26 23 33 

17800 OLOT

finques
al capdamunt del Firal 
T e l.  26  54  00 
OLOT

Ara, és fácil comprar un pis o una 
casa.

Aprofiti els avantatges del nou Pía 
d'Habltatges.

Interessos del 7 '5,9 '5111%, segons 
¡ngressos familiars.

A Paulí-finques, disposem de 
vivendes amb aquests avantatges.


